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Den 11. marts 2022

”Det talte ord gælder” 

Spørgsmål AG: 

”Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og 

fiskeri) den 21. marts 2022 samt eventuelle sager, 

hvortil der søges mandat i Europaudvalget.” 

 

Svar: 

Jeg vil gennemgå dagsordenen til rådsmødet 

(landbrug og fiskeri) den 21. marts.  

 

Der er fire punkter på dagsordenen, som alle er til 

orientering. Punkt 4 er en tidlig forelæggelse.   

 

Punkt 1 handler om sammenhængen mellem den 

europæiske grønne pagt, den fælles 

landbrugspolitik og handelspolitikken. 

 

Punktet var også på rådsmødet i februar. Det franske 

formandskab ønsker på den baggrund en fortsat 

drøftelse af emnet. 

 

Offentligt
MOF Alm.del - Bilag 405

Miljø- og Fødevareudvalget 2021-22
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Formålet er at give Kommissionen retning i deres 

arbejde med at beskrive, hvordan man sikrer større 

sammenhæng mellem de standarder, man sætter for 

europæiske landmænd og EU’s handelspolitik. 

Kommissionens rapport forventes til sommer.  

 

Det er ikke en ny diskussion. Det er indlysende, at vi 

skal fremme høje globale standarder fra EU’s side. 

Men det må heller ikke udvikle sig til protektionisme.   

 

Punkt 2 handler om status for de strategiske 

planer under den fælles landbrugspolitik.  

 

Kommissionen vil orientere om status for arbejdet 

med de strategiske planer. Og hvordan det går med 

processen for godkendelse af de strategiske planer. 

 

Vi afventer lige nu Kommissionens bemærkninger til 

den danske plan, som vi fremsendte den 22. 

december sidste år. 
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Jeg forventer, at Kommissionen godkender den 

danske strategiske plan i løbet af efteråret 2022.  

 

Punkt 3 handler om markedssituationen for 

landbrugsvarer i lyset af den russiske invasion af 

Ukraine. Krigen medfører mange udfordringer, også 

for landbrugs- og fødevaresektoren. 

  

Den humanitære situation og behovet for nødhjælp 

for flygtningene fra Ukraine må være vores 

hovedfokus i disse dage og uger. Men vi begynder at 

kunne se konsekvenser for fødevareforsyningen i EU 

og globalt. 

 

I Danmark forventer vi ikke, at der vil opstå 

nævneværdige forsyningsproblemer på kort eller 

mellemlang sigt. Men vi må regne med yderligere 

prisstigninger på visse fødevarer. 
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Den europæiske fødevaresektor er heldigvis stærk. 

EU havde i de første 10 måneder af 2021 et 

handelsoverskud på landbrugsvarer på ca. 57 mia. 

euro eller næste 430 mia. kr.  

 

Og det indre marked er med til at sikre, at EU ikke 

burde få problemer med fødevareforsyningen. Vi har 

dog allerede fra ungarsk side set eksempler på, at det 

indre marked kan blive udfordret. Det håber jeg, at 

Kommissionen vil gribe hårdt ind overfor.  

 

Situationen forventes at blive yderligere påvirket af 

højere priser på handelsgødning, hvor Rusland er en 

stor producent. Og på foder, hvor den manglende 

eksport fra Ukraine og Rusland medfører store 

prisstigninger. 

 

Det er særligt bekymrende, at der hurtigt kan komme 

mangel på basisvarer som hvede og majs på markeder 

i EU’s nærområde, der er direkte afhængige af import 

fra Rusland og Ukraine.  
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Et andet emne er markedssituationen på svinekød.  

Kommissionen har nu foreslået at indføre støtte til 

privat oplagring af svinekød. Altså støtte til at 

virksomhederne lægger kødet på lager i en periode. 

 

Priserne på svinekød er stigende, derfor er det ikke 

hensigtsmæssigt at indføre privat oplagring nu. Det 

kan også medføre en højere efterspørgsel efter foder, 

der vil kunne presse kornpriserne endnu højere op. 

 

En række andre emner må forventes at kunne komme 

op. Kommissionen forventes at foreslå en anvendelse 

af krisereserven. Reserven finansieres ved at 

tilbageholde en del af den direkte støtte.  

 

Jeg er ikke sikker på, at det er en god ide at etablere 

nye støtteordninger, der blot betyder en omfordeling 

af støtten. Det bliver hurtigt tungt og uden effekt. 
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Et andet emne er dyrkning af proteinafgrøder på 

brakarealer. Det er jeg heller ikke sikker på er en god 

ide. Det vil kræve pløjning og sprøjtning. Det vil være 

bedre at se på at anvende disse arealer til afgræsning. 

Det vil være mindre indgribende.  

 

I forhold til protein ser jeg hellere fokus på for 

eksempel udnyttelse af græsprotein. Det er 

selvfølgelig en helt exceptionel situation, hvor vi må 

gøre, hvad vi kan for at afhjælpe situationen. 

Samtidigt skal vi dog være opmærksomme på ikke at 

lave initiativer, der gør mere skade end gavn. 

 

Vi kommer nok også til at se mangel på økologisk 

foder. Det må vi se på, hvordan det bedst kan løses. 

 

Fødevareforsyning er med et slag blevet 

sikkerhedspolitik. Vi står i en helt ny situation, hvor 

vi er nødt til at kunne agere hurtigt og håndtere 

mange forskellige problemstillinger.  
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Punkt 4 er ikke på rådsmødedagsordenen. Det 

handler om implementering af aftalen mellem 

EU og Storbritannien om fiskerimuligheder 

2022, samt fiskerimuligheder for tobis for 

2022. 

 

Ligesom sidste år skal EU og Storbritannien efter 

Brexit konsultere om kvoten for tobis.  

 

Også for 2022 arbejder vi på en fastsættelse af 

fiskerimulighederne i overensstemmelse med den 

videnskabelige rådgivning, med grundlag i de syv 

forvaltningsområder for tobis.  

 

Brexit har givet stor bekymring om industrifiskeriets 

fremtid, da Storbritannien sidste år var af den 

holdning, at kvoten for tobis i britiske farvande skulle 

fastsættes til nul.  
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Det er vigtigt, at forslaget kan vedtages formelt i 

Rådet inden udgangen af marts 2022, så 

tobisfiskeriet kan starte fra den 1. april 2022.  

 

---o0o--- 

 

Under siden sidst vil jeg ikke nævne nogen sager. 


